



الجمهورية العربية السورية
جامعة دمشق
كلية الآداب والعلوم الإنسانية
قسم التاريخ

الاستعمار الأوروبي وحركات التحرر في إفريقيا
دراسة حالة: دور إنكلترا في الحرب ضد الثورة المهدية في السودان
أطروحة مقدمة لنيل درجة الدكتوراه في التاريخ الحديث والمعاصر

تقدمة الطالبة: حلا العلي

إشراف: أ.د. عقيل لطف الله نمير

العام الدراسي 2023-2024

المخلص

يعد تاريخ السودان مادة غنية للباحثين لاسيما خلال القرن التاسع عشر، لما شهدته من تقلبات سياسية عديدة، ففي مطلع القرن كانت على أرضه ممالك متنازعة ومتهاككة، أبرزها مملكة الفونج في

الشمال، ومملكة الفور في الغرب، إلى أن سير محمد علي باشا حملته الأولى في صيف 1820، وبعد عدة حملات استطاع مد نفوذه على مناطق شاسعة جنوب مصر، مكوناً ما دعي بالسودان العثماني، وقد بلغ ذروة اتساعه في عهد اسماعيل باشا، ليشمل أجزاء من أراضي ما يعرف اليوم بالسوان وأثيوبيا وبوغندا وإريتريا والصومال.

إلا أن الاستقرار المصري في السودان لم يلبث أن تززع في مطلع العقد الثامن، ففي العام 1881 ظهر على أرض السودان شخصية محلية طامحة إلى الحكم، ألا وهي محمد أحمد الملقب بالمهدي، الذي نادى بدعوة دينية سلفية، وجمع حوله الأنصار أطلق عليهم لقب (ال دراويش)، ليدخلوا في معارك طاحنة مع حكام السودان المصريين، مشكلاً دولة مترامية الأطراف تشمل مساحتها أجزاء من السودان وإريتريا وأثيوبيا، عاصمتها أم درمان.

على أثر قيام الدولة المهديّة، ظهرت أطماع دول أوروبية (إنكلترا، فرنسا، ألمانيا، بلجيكا، إيطاليا)، عدت أرض السودان مشاعاً سعت إلى الانقضاض عليه بدءاً من الأطراف، وكذلك ظهرت أطماع أثيوبيا ومصر التي نادى بحقها التاريخي والشرعي في السودان.

وهنا قررت إنكلترا أخذ زمام المبادرة وذلك في سعيها إلى ربط مستعمراتها في شمال أفريقيا بمستعمرة الكاب في الجنوب، فضلاً عن رغبتها في توحيد حوض النيل تحت سيطرتها، وأمام هذا التكالب الاستعماري على السودان، رأت إنكلترا أن خير وسيلة لحماية مصالحها في حوض النيل والسيطرة العسكرية على السودان هي دعم مصر في حقها في استعادة سلطتها على المنطقة، لذلك بدأ التدخل العسكري الإنكليزي بدءاً من العام 1883، علماً أن العبء الأكبر في إعداد الحملات وقع على عاتق الحكومة المصرية.

وهكذا وبعد عدة حملات ومعارك استمرت حتى العام 1899، تمكنت إنكلترا من سحق الدولة المهديّة وإبادتها مع جميع قياداتها، لتجد نفسها أمام مشكلة جديدة، حيث وجدت نفسها بين وعودها لمصر في استرداد سيادتها على أرض السودان، وبين أطماعها فيه، لتجد الحل أخيراً باتفاقية الحكم الثنائي المصري - الإنكليزي، لتنتهي أتعابها التي واجهتها جراء الأحداث السالفة، وتحقق جميع أهدافها.

Topic summary:

The history of Sudan is rich material for researchers, especially during the nineteenth century, due to the many political fluctuations it witnessed. At the beginning of the century, there were warring and decaying kingdoms on its land, most notably the Funj Kingdom in the north, and the Fur Kingdom in the south, until Muhammad Ali Pasha conducted his first campaign in the summer of 1820, and after several campaigns, he was able to extend his influence over vast areas in southern Egypt, forming what was called Ottoman Sudan. It reached the peak of its expansion during the reign of Ismail Pasha, to include parts of the lands of what is known today as the Sudan, Ethiopia, Buganda, Eritrea, and Somalia

However, Egyptian stability in Sudan was soon shaken at the beginning of the eighth decade. In the year 1881, a local figure aspiring to rule appeared on the soil of Sudan, namely Muhammad Ahmad, nicknamed the Mahdi, who preached a Salafist religious message and gathered around him supporters who were given the title (Dervishes). They entered into fierce battles with the Egyptian rulers of Sudan, forming a sprawling state whose area included parts of Egypt, Sudan, Buganda, Eritrea, and Ethiopia, with its capital, Omdurman

Following the establishment of the Mahdist state, the ambitions of European countries (England, France, Germany, Belgium, Italy) emerged. The land of Sudan was considered a common property and they sought to attack it starting from the outskirts. Likewise, the ambitions of Ethiopia and Egypt emerged, which called for their historical and legal right to Sudan

Here, England decided to take the initiative in its effort to connect its colonies in North Africa with the Cape Colony in the south, in addition to its desire to unify the Nile Basin under its control. In the face of this colonial strife over Sudan, England saw that the best way to protect its interests in the Nile Basin and military control of Sudan is Egypt's support in its right to restore its authority over the region, so English military intervention began in 1883,

knowing that the greatest burden in preparing the campaigns fell on the
.Egyptian government

Thus, after several campaigns and battles that continued until the year 1899, England was able to crush the Mahdist state and annihilate it along with all its leaders, only to find itself facing a new problem, as it found itself between its promises to Egypt to restore its sovereignty over the land of Sudan, and its ambitions for it, to finally find the solution with the dual rule agreement. Al-Masry-English, to end the hardships it faced as a result of the previous events, and achieve all its goals.

Syrian Arab Republic
Damascus University
College of Arts
Department of History



**European colonialism and liberation movements
in Africa Case study: England's role in the war
against the Mahdist revolution in Sudan**

A dissertation submitted in fulfillment of the requirements for
the degree of (PhD) in Modern and Contemporary History

By

Hala Mouayad Al-Ali

Supervision

DR. Akil Nomir

Academic Year: 2023-2024